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الأطروحة أو الرسالة عنوان  

 

 دساسخ سشٍشٍخ ,دٍَخ ورشخَصَخ ىخَح الاثقبس ثبىَبٍنوثلاصٍب اىذٍوٍخ فٌ ٍحبفظخ

ةاىجصش  

الاطروحه او الرسالة ملخص  

                                                                                                             الخلاصــــة

خ وٍِ ملا اىدْسَِ وثحسبت اىئئببد اىؼَشٍبخ تسبَذ اىَحيَ ثقبسٍِ الا ٍئزبُ وخَس وػششوُ ,ار شَيذ اىذساسخ فحص خاىَحيَ ثقبسدساسخ ورشخَص ٍشض اىَبٍنوثلاصٍب اىذٍوٍخ فٌ الارٌ فٌ هزا اىجحش 

واىزبٌ شخصبذ ثبلاػزَببد ػيبي   Mycoplasma wenyonii  ْوعاىؼشاق . حَواّبد اىذساسبخ مبّبذ خَدبر سبشٍشٍب ثببى –فٌ ٍحبفظخ اىجصشح, اىجصشح  اىحَواّبد إىي اسثؼخ ٍدبٍَغ )خَسوُ حَواّبً( ىنو ٍدَوػخ  

اىحَواّببد اىَشٍعبخ  مَدوػبخ سبَةشح.ارتشد دػبذ بً سبشٍشٍ خسبوٍخَس وػششوُ ثقشح ٍحيَخ مَب رٌ فحص  اىجيَشح اىَزسيسو غخ ثصجغخ مَضا ورٌ رأمَذ اىزشخَص ثبسزخذاً فحصفحص اىَسحبد اىذٍوٍخ اىَصجو

, خشبوّخ اىديذ,اىخَود,ورٍبخ اىسبةحَخ ْئس وصبؼوثزخ ,رعبخٌ اىؼقبذ اىيَئَبخػلاٍبد سشٍشٍخ رَثيذ ثئقذاُ اىشتَخ ,شحوة الاغشَخ اىَخبغَخ وثخبصخ اىَجةْخ ىيؼَِ او اىَتجو ,اّخئبض اّزبج اىحيَت ,رضاٍذ رشداد اىزب

دخ ثبىَقبسّخ ٍغ ذ اسرئؼذ دسخبد حشاسح اىدسٌ ,وٍؼذلاد رشداد اىزْئس وظشثبد اىقيت وصٍِ سخوع اىذً فٌ الاوػَخ اىذٍوٍخ وثشنو ٍؼْوً فٌ اىحَواّبد اىخَالاغشاف اىخيئَخ ٍغ فقذاُ اىوصُ . فعلا ػِ رىل فق

اىَنوس واىؼصوً ٍزةئيخ ػيي خذاس مشٍبد اىذً اىحَش ٍزدَؼبخ  رثشنيفٌ اىَسحبد اىذٍوٍخ  Mycoplasma wenyonii ْوعىوحظ اى .حَواّبد ٍدَوػخ اىسَةشح , مَو ىوحظ رْبتص فٌ ٍؼذلاد رقيصبد اىنشش 

سْخ ثبىَقبسّخ ٍغ  8-2%( ٍِ اىحبلاد اىَئحوصخ مبّذ ٍوخجخ ىيئحص, وتذ سديذ اىْزبئح اُ اػيي ّسجخ خَح سديذ فٌ الاثقبس ثؼَش 8..3مَب امذ فحص اىجيَشح اىَزسيسو إُ )ثشنو ٍْئشد أو ثتَئخ سلاسو ٍئشدح, 

ػخ اىسَةشح , ارا سدو ٍؼذلاد اىؼذد اىنيٌ ىنشٍبد اىذً اىحَش, رشمَض خعبة اىذً وحدٌ خلاٍب اىذً اىَشصوصخ فٌ اىحَواّبد اىَشٍعخ ثبىَقبسّخ ٍغ حَواّبد ٍدَوىؼَشٍخ الاخشى .اصدادد وثشنو ٍؼْوً اىئئبد ا

ساسخ حذوس صٍبدح ٍؼْوٍخ فٌ اىؼذد اىنيٌ ىخلاٍب اىذً اىجَط ثسجت رضاٍذ اىخلاٍبب اىيَئَبخ ٍؼْوٍببً . مَبب سبديذ ّزببئح اىذساسبخ حبذوس فقش اىذً ٍِ اىْوع رً اىنشٍبد مجَشح اىحدٌ سوٍخ اىصجبؽ , مَب ارعح ٍِ ّزبئح اىذ

ٌ اىصئَحبد اىذٍوٍبخ وٍؼبذه اّزشببسهب ,صٍبِ رخثبش اىبذً , ٍْشٌء اىيَئَِ فٌ حَِ سدو رضاٍذ فٌ ٍؼذلاد حد ,وتذالاخزلاف فٌ ػواٍو رخثش اىذً إر ىوحظ رْبتص ٍؼْوً فٌ ٍؼذلاد اىؼذد اىنيٌ ىيصئَحبد اىذٍوٍخ 

 .ثبىَقبسّخ ٍغ ٍدَوػخ حَواّبد اىسَةشح صٍِ سبثق اىخثشٍِ وصٍِ حشك اىخثشٍِ اىدضئٌ
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                                                                                                                 Summary  

  The  present  work  was conducted on (225) local cattle breeds of both sexes , and of different ages in Basarh governorate (Basrah –Iraq).Two hundred local 

cattle breeds were naturally infected with. Mycoplasm wenyonii and (25) clinically normal cattle breeds served as controls. According to age, diseased animals 

were divided into four age groups (50) animals for each. Animals were found clinically infected with Mycoplasma wenyonii which diagnosed based on Giemsa 

stain blood smears and confirmed with PCR test technique. Diseased cattle show signs of partial or complete loss of appetite ,anemia with pale and / or icteric 

mucous membranes , decrease milk production , rapid and difficult respiration, enlargement of superficial lymph nodes , rough coat , lethargy , weight loss and 

edema of lower hind limbs, In addition , body temperature ,respiratory rate ,heart rate and capillary refilling time were increased statistically , compared with 

controls ,Furthermore statistically significant decrease (P<0.05) were encountered in ruminal contractions .Results also indicated that TRBCs, Hb, and PCV 

values of diseased cattle significantly decrease than controls thereby macrocytic hypochromic type of anemia was indicated. Results also showed a significant 

increase in TLC as a result of significant increase lymphocytes. Mycoplasma wenyonii appear coccoid or rod shape, structures, However it might be found 

individually or in chains on the erythrocyte cell wall, Moreover diagnosis were confirmed by PCR,Since out of (96) blood samples (80) (83.3%) were found 

positive. Results also revealed that animals of 2-3 years old were highly infected compared with other age groups. Changes of blood clotting factor indices were 

also noticed in diseased cattle compared with controls and the results showed significant decrease (P<0.05) in the mean values of total thrombocytes count and 

Fibrinogen time ,whereas significant increase (P<0.05) were detected in thrombocytes volume, thrombocytes distribution width, prothrombin time , clotting time, 

and activated partial thromboplastin time.  

 

  


